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شهرنوشت

»پهنــای بانــد روبیکا ســه برابر 
استارلینک خواهد شــد!« این جمله 
نماینده اصولگرای مجلس، بهروز محبی 
نجم آبادی اســت که اتفاقــا این روزها 
فراوان با رســانه ها گفت و گو می کند و 
بعضا هم از محاســن روبیکا و اینترنت 
داخلی دادِسخن ســر می دهد. جمله 
اخیرش هم در حالی دیروز نقل محافل 
مجازی و اســباب مزاح شــده بود که 
تصاویر و گزارش های جسته و گریخته 
از این سو و آن ســوی کشور از رونمایی 
و بعضا اســتفاده از اینترنت ماهواره ای 

استارلینک خبر می دهد. 
در روزهای اخیر یک کانال تلگرامی 
با انتشــار تصاویری از تســت ماهواره 
استارلینک، مدعی بهره برداری آن در 
تهران شده است. در تشریح این ویدئو 
آمده اســت: »در بعضی از نقاط تهران 
که ارتفاع قابل قبولی دارد سرعت دانلود 
به ۱۵۰mbps می رســد«. رقمی که 
بدون اغراق بیــش از ۱۵ برابر وضعیت 
کنونی ســرعت اینترنت داخلی است. 
آن هم با اتکا به آمارهای رسمی وزارت 
ارتباطــات ایران و البته بــدون در نظر 

گرفتن فیلترینگ.
در پی اعتراضــات اخیر پس از جان 
باختن مهســا امینی، اینترنت در ایران 
که پیشتر هم با مشکلات عدیده سرعت 
و فیلترینــگ مواجه بود بــار دیگر و به 
شــکلی قابل توجه با اختلال روبرو شد 
به طوری که ایــران را به یکی از بدترین 

کشورهای ارائه دهنده خدمات اینترنتی 
به شهروندانش بدل کرد. در این بحبوحه 
ایــلان ماســک، صاحــب مجموعه 
استارلینک هم در توئیت هایی نه چندان 
صریح از فعال کردن استارلینک برای 
ایران خبر داد. خبرهایی که بســیاری 
آن را چنــدان محتمل ندانســتند. اما 
حال گزارش های تایید شده ای از ارائه 
و فروش تجهیزات اینترنت ماهواره  ای 
استارلینک در شهرهای مرزی ایران و 

عراق به گوش می رسد. 
در حالی کــه اینترنت پرســرعت 
ماهواره ای آن هم بدون محدودیت در 
بیخ گوش ما زمزمه حیات سر می دهد، 
مسئولان داخلی از سویی همچنان به 
دنبال گوش به فرمان کردن پلتفرم های 
خارجی برای پذیرش شرط و شروط شان 
هستند و از سوی دیگر وعده بهتر و ارزان 
تر شدن خدمات  اینترنتی  که گویا تماما بر 
دوش اپلیکیشن روبیکاست را می دهند.

مثلا همین محبی نماینده سبزوار 
در مجلس شورای اسلامی در مصاحبه 
اخیرش با خبرگزاری ایلنا گفته است: 
» قرار است که به روبیکا پهنای باند سه 
برابری نسبت به اســتارلینک بدهند 
و قیمت آن نیز کاهــش خواهد یافت. 
مردم می خواهند کســب و کار داشته 
باشــند، کار دیگری که نمی خواهند 
انجام دهند«. این نگاه تقلیل گرایانه از 
خواست مردم از اینترنت البته موضوع 

جدیدی نیست.
موردی که شاید بتوان آن را با رویکرد 
مسئولان کشور در مواجهه با شبکه های 
ماهواره ای مقایســه کرد. در حالی که 
صدا و سیمای ملی کشور هر روز بیش 

از روز قبل بــر محدودیت های خبری 
خود می افزاید، شهروندان به راحتی به 
شــمار نامحدودی از شبکه ماهواره ای 

دسترسی پیدا می کنند.

اینترنت ماهواره ای 
در آستانه همه گیری

زمستان سال گذشته با آغاز جنگ 
روســیه و اکراین و به واســطه اختلال 
شدید در اینترنت، ایلان ماسک، مدیر 
شرکت خودروسازی »تسلا« و مؤسس 
شرکت »اسپیس ایکس« وعده داد که 
اینترنت ماهواره ای را در دسترس مردم 
اکراین قرار می دهد. او اواسط اسفند سال 
گذشته به وعده اش وفا و مردم جنگ زده 
اوکراین را با اینترنت های ماهواره ای خود 

همراهی کرد.
این کار ماســک از چشــم ایرانی 
هــم دور نماند و در توئیتر بســیاری از 
کاربران ایرانی نوشــتند که با توجه به 
محدودیت ها و مشــکلات اینترنت در 
ایران چرا ایلان ماســک این قابلیت را 

برای ایران فعال نمی کند؟ از سوی دیگر 
محمدجواد آذری جهرمی، وزیر سابق 
ارتباطات ایران، نیز با اشاره به راه اندازی 
استارلینک در اوکراین، با کنایه در پیامی 
تلگرامی خطاب به نمایندگان مجلس و 
به تعبیر خود »صیانت پیشه ها«، نوشت: 
»اگر شما خدمت مناسب )البته مناسب 
از دیدگاه مردم( برای آن ها فراهم نکنید، 

دیگران خواهند کرد«.
تا اینکه در روزهای پایانی تابستان، 
توئیت ایــلان ماســک در واکنش به 
کاربران ایرانی توئیتر خبرســاز شد. او 
نوشت: »استارلینک برای معاف شدن 
از تحریم های آمریکا علیــه ایران اقدام 
خواهد کرد«. ســخنانی کــه علاوه بر 
مســئولان کشــور، حتی برخــی از 
کارشناســان این حــوزه هــم آن را 
جدی نگرفتند؛ اما پــس از آنکه وزارت 
خزانــه داری آمریکا بــرای معافیت از 
تحریم ها به استارلینک چراغ سبز نشان 
داد، گزارش هایــی از نصب دکل های 
مخابراتی با برُد ۸۰۰ کیلومتر در ترکیه 
منتشــر شــد. دکل هایی که می تواند 
تا بخشــی از نقاط مرکزی کشور را نیز 

پوشش دهد.
۱۰ روز پیش نیز ایلان ماسک ادعا 
کرد که چند پایانه اینترنت ماهواره  ای 
استارلینک در آسمان ایران فعال شده 

است.
اما در یک هفته اخیر به نظر می رسد 
ایــن ادعاهــا چنــدان از حقیقت دور 
نیســت و حتی تجهیزات استارلینک 
در برخی از شــهرهای غربی ایران مثل 
بانه با قیمتی حدود 6۰ میلیون تومان 
به فروش می رســد. مبلغی که هر چند 

برای بسیاری از شهروندان ایران بسیار 
بالاســت اما گفته می شود که تنها یک 
دیش و رسیور ماهوار اینترنتی می تواند 
برای بیش از ۱2۰ دستگاه مورد استفاده 
قرار گیرد و تا شعاع 4۰۰ متری از رسیور 

قابل استفاده است.

 قاچاق تجهیزات اینترنت 
استارلینک به ایران

بر اساس گزارشــی که تجارت نیوز 
در روزهای اخیر منتشــر کرد؛ یکی از 
افرادی کــه تجهیزات اســتارلینک را 
می فروشد مدعی شــده که برای وارد 
کردن تجهیزات استارلینک به کشور 
در ابتدا ۳۵۰ دلار )۱۱ میلیون تومان( 
به عنوان پیش پرداخت از مشــتریان 
دریافت می کند و پس از ۱۵ روز تجهیزات 
را تحویل می دهد. اگر مشتری بخواهد 
می تواند حضوری به شــهر بانه جهت 
دریافت تجهیزات مراجعه کند یا ارسال 
تجهیزات در بسته بندی های جعلی به  
وسیله تاکســی ها و اتوبوس های برون 

شهری ممکن است!
دریافت تجهیزات بــا هزینه ۳۵۰ 
دلاری تمام نمی شود. این فرد می گوید 
که مشتری استارلینک باید ۱۵۰۰ دلار 
)4۹ میلیون تومان( علاوه بر ۳۵۰ دلار 
پیشین برای دریافت کامل تجهیزات 
بپردازد. همچنین، طبق ادعای این فرد 
هزینه اشتراک اینترنت ماهواره ای در 

ایران تا دو ماه رایگان است.
دیاکو افخم، عضو ســابق اتاق ایران 
و عراق نیز اعلام کرد: »به نظر می رسد 
تجهیزات اینترنت استارلینک از عراق 
به ایران قاچاق می شــود و در شهرهای 
مرزی ایران با قیمت های نجومی در حال 

فروش است«.
وی در ادامه گفت: »محدودســازی 
راه های قانونی ورود تجهیزات اینترنت 
استارلینک منجر به توسعه بازار قاچاق 

می شود«.
در ایــن میان برخی کارشناســان 
هشدار داده اند شهروندانی که خواهان 
دریافت این خدمات هستند باید در خرید 
این کالاهای قاچاق کمال دقت را داشته 
باشــند، چرا که به دلیل ممنوعیت این 
خدمات در کشور، در صورت مالباختگی 
و ضرر و زیان نمی توانند از پلیس کشور 

کمکی استمداد کمکی کنند.

آیا استارلینک ایران 
جنگ رسانه ایست؟

در حالی که برخی کانال های تلگرامی 
مشغول فروش تجهیزات استارلینک در 
کشور هستند و گفته می شود که برخی 
شرکت های بزرگ که مشــاغل آنها با 
استفاده از اینترنت گره خورده مخفیانه 
شروع به اســتفاده از خدمات اینترنت 
ماهواره ای کرده اند، برخی معتقدند این 
جنگ رسانه ای اســت و این ماهواره در 

ایران هنوز فعال نشده است.
مسعود اسدپور، رئیس آزمایشگاه 
شــبکه های اجتماعی دانشگاه تهران 
می گوید: »پیدا کردن تجهیزات ماهواره 
اســتارلینک کار پیچیده ای نیست. در 
نتیجه اگر اســتفاده از آن در کشورمان 

زیاد بشــود خیلی راحــت می توانند 
تجهیزاتش را پیدا و جمع کنند. با توجه 
به محدودیت هــای اینترنتی اخباری 
را که هم اکنون دربــاره ورود تجهیزات 
استارلینک یا اتصال تعدادی از کاربران 
منتشر می شود نوعی جنگ رسانه ای 
می دانم. شاید یک سال دیگر به نقطه ای 
برسیم که اینترنت اســتارلینک برای 
تعداد زیادی قابل استفاده باشد اما ادعای 
فعلی را فقط یک دروغ و جنگ رسانه ای 
می دانم. حتی اگر شخص ایلان ماسک، 
گهگاهی درباره راه اندازی استارلینک در 
کشور ما صحبت می کند هم به خاطر این 
است که پروژه های خودش را در جهان 

مطرح کند«.
او به روزنامه خراســان گفته است: 
»گفته می شود که تجهیزات استارلینک 
در بانه به فروش می رسد. نمی دانم اصلا 
چه لزومی دارد که ایــن تجهیزات در 
آن جا به فروش برســد و چرا از مرزهای 
دیگر وارد نشود. نکته دیگر هم این که 
قطعا اگر کسی این تجهیزات را داشته 
باشــد در فضای عمومی، شبکه های 
اجتماعی یا سایت های خرید و فروش 
آگهی نمی کند که برایش دردسر شود. 
اگر فردی هم اکنــون ادعا می کند که 
تجهیزات اســتارلینک را می فروشد 
یا متقلب اســت و آنتــن و تجهیزات 
غیرواقعی به مردم می فروشد یا این که به 
طور کلی این تبلیغات دروغ است. چون 
برای این طور موضوعی تبلیغ عمومی 
نمی کنند. طبیعتا مراجــع قانونی در 
شرایطی که اینترنت را محدود کرده اند 
اجازه نمی دهند بــه راحتی تجهیزات 
دورزدن فیلترینگ یا محدودیت های 
اینترنتی در دسترس عموم قرار بگیرد. 
بنابراین من این ادعا را یک بلوف می دانم 
و اگر هم این تجهیزات به فروش برسد 
تعداد آن باید بسیار محدود باشد تا در 
یک پهنه جغرافیایی ســریع مشخص 

نشود«.
با این حال، بسیاری از کارشناسان 
فعال شــدن اینترنــت ماهــواره ای 
اســتارلینک را در ایران تاییــد کرده و 
معتقدند، حتی در صورت نادرست بودن 
این خبر باز هم می توان به این موضوع 
مطمئن بود که به زودی این شــیوه از 
خدمات اینترنــت، انحصار دول محلی 
را از بین می برد و نمی تواند با تمهیداتی 
چون فیلترینگ و وعده سرعت بیشتر 
از آن جلوگیری کرد. همانگونه که روزی 
مشابه این اتفاق در خصوص شبکه های 

ماهواره ای رخ داد.

رونمایی از تجهیزات اینترنت ماهواره  ای در بانه؛ از تشکیک تا واقعیت

استارلینک بیخ گوش فیلترینگ!

پس از آنکه وزارت 
خزانه داری آمریکا برای 

معافیت از تحریم ها به 
استارلینک چراغ سبز نشان 

داد، گزارش هایی از نصب 
دکل های مخابراتی با برُد ۸۰۰ 

کیلومتر در ترکیه منتشر 
شد. دکل هایی که می تواند تا 
بخشی از نقاط مرکزی کشور 

را نیز پوشش دهد

در حالی که اینترنت 
پرسرعت ماهواره ای آن 
هم بدون محدودیت در 

بیخ گوش ما زمزمه حیات 
سر می دهد، مسئولان 

داخلی همچنان به دنبال 
گوش به فرمان کردن 
پلتفرم های خارجی 
برای پذیرش شرط و 
شروط شان هستند
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اطلاعازممنوعالخروجی 
بامراجعهبهسامانه»پلیسمن«

رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه فراجا با بیان اینکه 
برای افرادی که ممنوع الخروج هستند، پیامکی مبنی بر 
ممنوع الخروج بودن ارسال نمی شود، گفت: هر فرد صرفاً 
با مراجعه به سامانه پلیس من می تواند از ممنوع الخروج 
بودن خود مطلع شود و به اطلاعات دیگران دسترسی 
ندارد. به گزارش تسنیم، علی ذوالقدری افزود: افرادی 
که قصد دارند به خارج از کشور سفر کنند، می توانند با 
مراجعه به سامانه »پلیس من« با وارد کردن کد ملی و 
مشخصات خود، از ممنوع الخروج  بودنشان اطلاع پیدا 

کنند و اقدامات لازم را برای پیگیری آن انجام دهند.
    

نبودمعلمورزش
برای۷میلیوندانشآموز

ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش با اشــاره به 
فعالیت حدود ۳۰ هزار معلم ورزش در سطح مدارس 
کشور، از کمبود معلم ورزش خبر داد و گفت که برای ۷ 
میلیون دانش آموز، معلم ورزش نداریم. به گزارش ایلنا، 
صادق ستاری فرد افزود: این هفت میلیون دانش آموز 
عمدتا مختص دوره ابتدایی هستند و در دوره متوسطه 

اول و دوم با چالش جدی روبه رو نیستیم.
    

معاون وزارت بهداشت خبر داد:
افزایش۷۰درصدی

شمارمراجعینباعلائمتنفسی
معــاون درمــان وزارت 
بهداشــت گفت: از دو هفته 
گذشــته به تدریــج تعداد 
بیماران دارای علائم تنفسی 
افزایش یافته و هفته گذشته 
نسبت به هفته قبل حدود ۳۰ درصد و نسبت به 2 هفته 
قبل، تعداد مراجعین حدود ۷۰ درصد بیشــتر شده 
است. سعید کریمی با بیان اینکه روزانه حدود ۳۰ هزار 
نفر به کلینیک های سرپایی مراجعه و هزار و 2۰۰ تا هزار 
و 4۰۰ نفر بستری شده اند، افزود: تست آنفلوآنزا بالای 

۵۰ درصد این افراد مثبت شده است.
    

کاهش۹۳.۶درصدیبارشها
درتهرانازاولمهر

بر اساس اطلاعات پهنه بارش ها از ابتدای سال آبی 
جاری )اول مهرماه ۱4۰۱( تاکنون، بارش های کشور 
در مقایسه با دوره بلندمدت ۵۳.۳ درصد کاهش یافته 
است. در این بین در ۸ استان مرکزی، لرستان، کهگیلویه 
و بویراحمد، قم، خوزستان، خراسان جنوبی، چهارمحال 
و بختیاری و بوشهر بارش ها در بازه اشاره شده صفر بوده 
است. در استان یزد، همدان و قزوین کاهش بارش ها به 
ترتیب ۹۹.۸ درصد، ۹۷.۸ و ۹۵.۷ درصد بوده اســت. 
همچنین در اســتان اصفهان بارش ها ۹۹.۹ درصد، 
در اســتان ایلام ۹۸.۷، در اســتان البرز ۹۷.6 درصد، 
در استان تهران ۹۳.6 درصد و در استان کرمان ۸۷.۹ 

درصد کاهش یافته است.
    

درخواستنظامپزشکی
برایپذیرشدستیبرخینسخ

معاون فنی سازمان نظام پزشکی گفت: اشکال هایی 
در نسخه نویسی الکترونیک در برخی مناطق کشور به 
دلیل اختلال اینترنت گزارش شده است. به گزارش 
ایسنا، محمد جهانگیری افزود: پیشنهاد ما این است 
که در این مواقع سازمان های بیمه گر اعلام کنند که 
درصدی از نسخ پزشکان به صورت دستی پذیرش شود.

    
وعدهحلمشکلدارو
ازسویسازمانغذاودارو

مشاور رییس سازمان غذا و 
دارو گفت: تا آخر هفته محموله 
شــربت های آنتی بیوتیک 
کودکان وارد کشور می شود و 
توزیع آن از اوایل هفته آینده 
شروع می شود. به گزارش ایســنا، سجاد اسماعیلی 
افزود: طبق گزارش های دریافتی، سرم به میزان کافی 

در سراسر کشور موجود است.
    

شناورسازیساعتکاری
طرحترافیكراتغییرنمیدهد

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ گفت: شناور سازی 
ساعت کاری ادارات تنها به این معنی است که اگر مردم 
می بخواهند به کارشان برسند نگران حضور خود در 

محل کار نباشند و استرس اول صبح را نداشته باشند.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران، محمدحســین 
حمیدی افزود: طرح ترافیک برای کاهش تردد است و 
برداشتن یا تغییر ساعت آن توجیه ندارد. وی به این نکته 
نیز اشاره کرد که در 6 ماهه دوم سال، طرح ترافیک یکی 
از اتفاقاتی اســت که در آلودگی هوا تاثیر مي گذارد و 

غیرقابل اجتناب است.

از گوشه و کنار 

روز شنبه و یکشنبه این هفته بار دیگر  دانشگاه شریف به 
سرخط خبرها تبدیل شد. این بار عامل نزاع و ممنوعیت های 
جدید ماجرای ادغام دانشــجویان دختر و پسر در غذاخوری 
دانشگاه بود. روز شنبه دانشجویان دختر برای مقابله با تفکیک 
جنسیتی وارد سلف پسران شدند تا در کنار هم دانشگاهیانشان 
غذا بخوردند. این اتفاق روز یکشنبه اما با ممانعت شماری از 
دانشجویان پسر عضو بســیج به درگیری در سلف انجامید. 
مخالفان این حرکت با درســت کردن دیواره ای از میزهای 
غذاخوری سلف، مانع از ورود دختران شدند. این موضوع اما 
دیروز از سوی هیئت مدیره دانشگاه به نحوی دیگر مدیریت 
شد؛ به طوری که اعلام کردند: »تا پایان تعمیرات و فراهم شدن 
فضای آرامش، امکان صرف غذا در داخل سالن غذاخوری وجود 
ندارد«. دانشجویان نیز این مشکل را به شیوه خود حل کردند 
و با انداختن سفره روی زمین در کنار هم نشستند و به صرف 

غذا پرداختند.
این اتفاقات در حالی رخ داد که این دانشــگاه بعد از تجربه 
اعتراضات و تعطیلی چند هفته ای، از شنبه این هفته بار دیگر به 

صورت حضوری پذیرای دانشجویان شد. 

تأکید بر استفاده کمیته انضباطی 
از ظرفیت های قانونی 

در پی مواردی که بدان اشاره شد، دیروز هیات رئیسه دانشگاه 
شریف اطلاعیه ای منتشر کرد و در آن ضمن اشاره به تعطیلی 
ســلف تا اطلاع ثانوی از ممنوع الورودی برخی از دانشجویان 

هم خبر داد.
در متن این اطلاعیه آمده است: »ضمن تشکر از دانشجویان 
فهیم دانشگاه، که همراهی و همیاری بسیار خوبی در حفظ نظم 
و امنیت دانشگاه دارند، به استحضار می رساند، با توجه به اتفاقات 
ناشایست رخ داده در روز یکشنبه اول آبان ۱4۰۱ در دانشگاه 
صنعتی شریف، که عده ای دانشجوی قانون شکن به تخریب 
و هنجارشکنی در دانشگاه پرداختند، هیئت رئیسه دانشگاه 
رفتارهای دور از شان محیط دانشگاه را قویاً محکوم می کند و 
به منظور استمرار فعالیت های آموزشی و پژوهشی، تصمیمات 

زیر را اعلام می نماید:
۱. با توجه به صدمات وارده به سالن غذاخوری البرز متاسفانه 
امکان صرف غذا در داخل ســالن وجود ندارد و تا زمان انجام 
و اتمام تعمیــرات و اطمینان از فراهم شــدن فضای آرامش، 

غذا به صورت بسته بندی شــده در ضلع جنوبی سلف تحویل 
دانشجویان خواهد شد. 2.چنانچه مشخص شود افرادی به ضرب 
و شتم و یا فحاشی پرداخته و موجب جراحت دیگران شده اند، 
موقتاً ورود آنها به دانشگاه ممنوع شــده و در اولین فرصت به 

کمیته انضباطی معرفی خواهند شد.
۳. به منظور ایجاد و حفظ آرامش در دانشگاه، دانشجویانی 
که در ارزیابی اولیه انجام شده، نقش کلیدی در ایجاد ناآرامی 
داشــته اند تا اطلاع ثانوی اجازه ورود به دانشــگاه را نخواهند 

داشت.
هیئت رئیســه دانشــگاه ضمن تاکید بر حفظ آرامش و 
استقبال از فعالیت های قانونمند و برگزاری برنامه های دارای 
مجوز، تکرار هرگونه رفتارهای دور از شــأن دانشگاه را مردود 
دانسته و از کمیته انضباطی می خواهد که از تمام ظرفیت های 
قانونی خود همچون تعلیق، اخراج و ... برای برخورد با این موارد 

استفاده کند«.

 تذکری به خدا ندارید؟!
اما ماجرای یکشنبه دانشگاه شریف بازخوردهای فراوانی 
هم در فضای حقیقی و مجازی به دنبال داشــت. در این میان 
تصاویری از برخی دانشجویان که پس از اصرار گروهی دیگر 
بر اختلاط پسران و دختران در ســلف غذاخوری دانشگاه در 
حالت هایی گریان و غمزده در فضایی شبیه به نمازخانه نشسته 

بودند بسیار واکنش بر انگیز شد. 
یکی از مورد توجه ترین این واکنش ها مربوط به رحمت الله 
بیگدلی، روحانی و فعال سیاسی اصلاح طلب بود که به ماجرای  
گریه ۱۰ دانشــجو بابت حضور دختران و پســران در سلف 

سرویس دانشگاه شریف اشاره داشت.
وی نوشت: »حضور انور این دانشجویان عزیز عرض می کنم 
که دو عکس پیوست را ببینند. هر سال میلیون ها زن ومرد به 
صورت مختلط مراسم عبادی حج و راهپیمایی اربعین را به جا 
می آورند و بعضا در کنار هم می خوابند! تذکری به خدا ندارید؟«

دانشجویان به تفکیک جنسیتی رستوران معترضند

»سلف«وحاشیههایناهارپرماجرادرشریف

گزارش


